

## **Гипотеза об инновационной паузе и стратегия модернизации**

**В. М. Полтерович**

ЦЭМИ РАН и РЭШ, Москва

### **Аннотация**

Развивается гипотеза об инновационной паузе, согласно которой кризис 2007 г. объясняется исчерпанием возможностей действующих и запаздыванием новых технологий широкого применения в сочетании с чрезмерно оптимистическими ожиданиями, порожденными длительным предшествующим периодом быстрого расширения производства. Если эта гипотеза верна, то вероятно, что после стабилизации потребуется значительное время, прежде чем западные экономики возобновят быстрый рост. Россия получает дополнительный шанс уменьшить разрыв с Западом за счет создания эффективного механизма заимствования технологий. Соответствующая стратегия должна включать в себя комплекс мер, направленных на 1) повышение абсорбционной способности страны; 2) создание системы интерактивного планирования, обеспечивающей формирование широкомасштабных проектов модернизации; 3) увеличение нормы накопления капитала путем стимулирования сбережений и совершенствования системы кредитования.

## **The Innovation Pause Hypothesis and a Strategy of Modernization**

**V. M. Polterovich**

**CEMI, RAS, and NES, Moscow**

The Innovation Pause Hypothesis is developed. According to this hypothesis, the crisis of 2007 can be explained by the exhaustion of possibilities of current general purpose technologies and by the delay of new ones in combination with overoptimistic expectations, arisen due to a long period of rapid economic expansion. If this hypothesis is correct, then it is quite plausible that a significant period of time will be required before fast growth will be restored in Western economies. Russia gets an additional chance to decrease the gap between Russian and Western economic productivity, providing we manage to create an efficient mechanism of technology borrowing. An appropriate strategy must include a set of measures aimed at 1) increasing the country's adaptive capacity; 2) designing an interactive planning system in order to develop large-scale modernization projects; 3) increasing the capital accumulation rate by stimulating savings and improving the credit system.